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Elvileg ez lehetetlen, főleg, ha a 
keleti piacok befagyását is a lendü-
letet csökkentő súrlódási erők közé 
számítjuk. Nem véletlenül kény-
szerítődön ki még a múlt nyáron az 
elhatározás: privatizációval kell 
induló lendületet adni az elnehezült 
állami nagyvállalatnak. Az első 
kérővel, botrányos körülmények 
között kellett szakítani. A követ-
kezővel, a Balázs András nevével 
fémjelzett Sámson Holding Kft.-vei 
az év elején a frigyig jutott el a 
gyár. A fellélegzés korainak bizo-
nyult, ha a szerelemmel nem is volt 
gond egy darabig, a konyhapénz 
egyre csak hibádzott. Akkor még 
úgy tűnt. Sámsonék nem kívánnak 
bigámiában élni. A Szeko-Sámson 
Kft. alapításakor az alaptőke 30 
százalékát tették le, s jelezték, hogy 
az állami vagyonrészt még őszig 
megvásárolják a vagyonügynök-
ségtől. Mindez a mai napig sem 
történt meg. 

Közben az AVÜ, a Sámson Kft. 
és a gyár szakmai vezetői között 
szaporodtak a perpatvarok. A 
családi bajok okozójaként feltün-
tetve Sámsonék az AVÜ-t nyíltan 
kitagadással fenyegették. A va-
gyonügynökség kevésbé volt har-
cias, csak akkor szólt vissza, ha 
sarokba szorí tot ták. Jogi aka-
dályok, és a nyílt botrány mindenki 
számára kellemetlen hatásainak 
víz iója máig együtt tartotta az 
érdekközösséget. Ugyanis a nyílt 
szakítással, az eddigioldozgatott 
jövőkép szétfoszlásával a legna-
gyobb hitelezők kelletlenül, de 
mégis rákényszerülhetnének a 
felszámolási eljárás kezdeménye-
zésére. 

A jelek szerint ez senkinek sem 
érdeke. A bankok a végsőkig ra-
gaszkodnak a „hitelért kamat" 
kényelmesebb megoldásához, mint 
hogy egy rt. keretében, a termelés 

ORSZÁG 
HAVI ELŐFIZETÉSI DÍJ: 185 FT, ARA: 7 ,40 FT 

A szerelem kevés, ha hiányzik a konyhapénz 

Sámson, avagy az örökmozgó titka 

A külföldi politikusok, pénzügyi szakemberek udvarias megnyiltatkozásaikban csodálatukat fejezik ki 
teljesítményeink iránt, ami mögül olykor a leplezett értetlenség is kivillan: ugyan, hogy csináljuk? Talán 
felfedeztük az örökmozgó gazdaságot? Egyes részeinek láttán úgy tűnik, igen. Bennem közeli példaként 

a szegedi konzervgyár ötlik fel, mint működő mintapéldány. Immár hosszú hónapok óta milliárdos rövid 
lejáratú hitelállománnyal, a többek között emiatt is gyarapodó veszteséggel, tőkeinjekció helyett annak 

ígéretével, ha csikorogva is, de megy a verkli. 

szférájába alászállva tőkésítsék 
azt. Az AVÜ-nek jobb volna egy 
sikeres eladással el intézet té 
nyilvánítani az egyre terebélyesedő 
privatizációs aktát. A gyáriak is 
szeretnék már a lefulladás állandó 
veszélyével járó alapjáratot 
felpörgetni, méghozzá a pénzügyi 
hátteret nem nélkülöző termeléssel. 

Míg ez így van az örökmozgó nem 
állhat meg, mégha titokban 
pumpálni is kell bele energiát. 

A napokban megtartot t k f t . 
taggyűlés döntései ennek fényében 
ér tékelendők. A tu la jdonosok 
megszavazták, hogy az ügyvezetés 
20 millió forint erejéig vállalhatja 
a Szovjetunióba való szállítás pénz-

ügyi kockázatát. November végéig 
a gyár megkapja az 1992-es 
termelési és értékesítési tervek 
szempontjait. Ha a Sámson Kft. 
nem vásárolja meg az állami részt, 
év végéig akkor sem alakul rt.-vé. 
Mivel ismét szabad a vásár, 
felolvasták az amerikai vevőjelölt 
levelét - melyben az jelzi, hogy 

vásárlási szándéka a tulajdon 
egészére vonatkozik, s ezért a kft. 
tagjaitól lemondó nyilatkozatot kér 
- , de alaki okok miatt ezt most nem 
lehetett napirendre tűzni. A követ-
kező taggyűlés időpontjáról nem 
határoztak. Vagyis, ha a mélyben 
körvonalazódik is valamiféle 
megoldás, a felszínen ennek még 
nincsenek látható jelei. 

Odry Károly, a Sámson-Szeko 
Kft. megbízott ügyvezetője szerint 
piaci akadálya nincs, hogy jövőre 
főként nyugati vevőkre támaszkod-
va közel 3,5 milliárdos árbevételt 
érjen el a gyár. Ha sikerül ennek 
feltételeit megteremteni, nem lesz 
szükség drasztikus létszámcsök-
kentésre . Az idén elsősorban 
spontán folyamatok révén 140 
fővel, illetve 15 százalékkal fogyat-
koztak. Vásárhelyen volt csak 
szervezett leépítés, mely 25 embert 
érintett. A mindszenti telepre is 
hasonló sors vár, ott januárban 
lesznek kénytelenek megválni 50 
dolgozójuktó l . Most ál talában 
olyan termékeket kész í tenek, 
többek között káposztás, húsos 
készítményeket, melyek alapanya-
gaiért a szállítóik beérik a későbbi 
fizetés ígéretével is. 

Ez az állapot azonban nem 
tartható a végtelenségig, anyagi 
fedezet híján a szükséges növényi 
alapanyagokra lehetetlen megkötni 
a jövő évi felvásárlási megállapo-
dásokat. Az improvizációnak is 
megvannak a maga határai . A 
gazdasági lehetetlenség egyetlen 
kiútja: privatizációval megszaba-
dulni a magas kamatú hitelál-
lománytól. Mint, ahogy az legalább 
másfél év óta látszik. 

TÓTH SZELES ISTVÁN 

FÓKUSZ 
— > MAGYAR FŐNEMESEK VILÁGTALÁLKOZÓJA. 1991. 

november 23-án és 24-én az Átrium Hyatt Szállodában a Magyar 
Főnemesek I. világtalálkozóját tartják. Az eseményre több száz tör-
ténelmi család tagjai kaptak meghívót, az itthon élők éppen úgy, mint 
a külföldiek. Az esemény élénk visszhangot váltott ki, az elsők között 
jelentette be részvételét például (gróf) Bolza Antal, (őrgróf) Pallavi-
cini Károly, (báró) Herbert Haupt és képviselteti magát a (báró) 
Tyssen-Bornemisza család is. 
^ X ROMÁN ALKOTMÁNY. A román parlament csütörtökön 

név szerinti szavazással, a szükséges kétharmados többbségnél 
jóval nagyobb szavazatszámmal elfogadta az ország új alkotmányán 
Az alaptörvényt még népszavazáson kell megerősíteni. Nemmel 
szavazott az a lko tmányt az á l ta lános demokra t i kus elvek és a 
kisebbségi jogok szempont jából egyaránt elégtelennek minősítő 
Romániai Magyar Demokrata Szövetség valamennyi képviselője, és 
szenátora, kivéve Király Károlyt, a szenátus alelnökét. A szenátor 
lesújtó véleinénvét azzal fejezte ki, hogv távol maradt. 
— X EGYSÉGESEK - Á BALTIAKAT KIVÉVE... Vitalij Szmir-

nov, a Szovjetunió Olimpiai Bizottságának elnöke csütörtökön 
egy sajtótájékoztató keretében hivatalosan bejelentette, hogy a jövő 
évi téli és nyári olimpián egységes küldöttség képviseli a szovjet szí-
neket. A sportvezető közlése szerint a köztársaságok olimpiai bizott-
ságai (a baltiakat leszámítva) egyhangúlag nyilvánították ki azon akara-
tukat, miszerint közös csapattal kívánnak részt venni a játékokon. 
^ X CÁFOLAT. Visszavonta a horvátországi tömegmészárlásra 
^ / vonatkozó állításait az a jugoszláv fotóriporter, aki szerdán arról 

számolt be, hogy 41 iskolás gyermeket és szerb családokat mészárol-
tak le horvát gárdisták Borovo Naselje településen. Gorán Mikic a 
tömegmészárlásról szerdán beszámoló Reuter hírügynökség csü-
törtöki további érdeklődésére elismerte, hogy szerdai beszámolójával 
ellentétben egyetlen holttestet sem látott, illetve számolt meg. A 
jugoszláv hadsereg szóvivője közölte, hogy vizsgálatot indítottak az 
ügyben , a z o n b a n a h a d s e r e g nem r e n d e l k e z i k semmifé l e 
bizonyítékkal a tömeggyilkosságra vonatkozóan. 

FarkasHelgáról 
nincs hír 

Egy névtelen levél írója szerint 
a hónapokkal ezelőtt eltűnt Farkas 
Helga tavasszal beleszeretett egy 
szép, szőke, taxis fiatalemberbe. Á 
szegény fiú tudta, hogy a gazdag 
Helgát nem veheti el, ezért megszök-
tek. Jól vannak, tavaszra gyermekük 
születik. íme egy újabb, kézzelfog-
ható hírnek, információnak látszó 
változat, amelynek valóságtartal-
mát a rendőrségnek kell megálla-
pítania. Mi az igazság? Erről ér-
deklődtünk a Csongrád Megyei 
Rendőr-főkapitányságon. 

Mint máskor, most is szűkszavú 
közleményt kaptunk, amelyet az 
írott és képi médiák igényének 
eleget téve készítettek: Farkas 
Helga szegedi lakos ügyének 
nyomozásában fordulat, sajnos, 
nem következett be. A Reggeli 
Délvilág című lapban megjelent 
cikkhez (amely a szerelmi románc-
ról szól - a szerk.) információt nem 
adtunk, az abban foglaltakról ez-
idáig nem tudtunk, ebből adódó 
intézkedéseink folyamatban vannak 

Továbbra is igényeljük az állam-
polgárok segítsegét, bejelentéseiket 
minden esetben ellenőrizzük. Az 
emberek segítő szándékában nem 
kételkedve kérjük, hogy legyenek 
tekintettel a családra is, es csak 
akkor forduljanak a rendőrséghez, 
ha közlendőjüknek reális valóság-
tartalma van." 

Barokk szoborlelet 
Alsóvároson 

» 
Évtizedeken át hiába keresték azt a barokk szoborcsoportot, amely az 

alsóvárosi templom előtt állt , s századunk harmincas éveiben 
nyomtalanul elpusztult. A kolostor udvarának egyik melléképületében -
amely eredetileg istálló volt - most megtalálták a szobrok töredékeit: a 
földbe ásva várták évtizedekig, hogy napvilágra kerüljenek. (írásunk a 7. 
oldalon.) 
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- Beszélgetés Roszik G á b o r 
lelkésszel; 

- Requiem a szegedi közép-
osztályért; 

- Irodalmi összeállítás. 

Morgatórium 
Nem szabad ennyire leegyszerű-

síteni a kérdést. Ezerszer rámszól-
tak már ily módon a régi, koránt-
sem békességes időkben. Azért 
citálom elő, mert vannak minden-
kor érvényes szlogenek, s látható-
lag a politika nem fordul ki sohase 
annyira önmagából, hogy a köz-
napi szemlélet egészségesen hassa 
át. Természetszerűen a politika-
tűrő állampolgárok szemszögéből. 
Mert bármennyire erőltetnénk is a 
demokráciában a közéleti-politi-
záló szemléletet, tudomásul kell 
vennünk: a hivatalos politizálok és 
a szóban forgó tevékenység elszen-
vedői között többszörös a nagyság-
rendi eltérés. 

Elhangzik a kérdés például az 
időtlen-idők óta halogatott frek-
vencia moratórium ügyében. S, 
nem véletlenül. Miközben árkolják 
derekasan falvainkal (is) kábel-
tévés kábelekkel, adódik egy 
valóban korszerű, olcsó és remekül 
hasznosítható technikai rendszer. 
Bordányban éppen ott tartanak, 
hogy a Frekvenciagazdálkodási 
Intézet osztályvezetőjének elutasító 
levelét olvassák. A helybéli ön-
kormányzat úgy gondolta, meg-
alkuszik a kizárólagos gazda 
kft.-vei, hogy referenciaként a 
bordányi vidéken működjék az a 
rendszer, amely egy adóberendezés 
segítségével, öl kilométeres sugarú 
körben, hagyományos antennákkal 
árkon-bokron túl, tanyákon is 
vehető műsort továbbít. Neveze-
tesen hat műholdas adást is. Cirka 
ötezer forintba kerülne egy-egy 
családnak az egész. Később tervez-
ve helyi információs televíziót is 
csinálnának. Ha kapna, kapott 
volna a vállalkozás frekvenciát a 
nevezett intézettől. Nem kapott. Ha 
helybéli televízióstúdiót indít, 
minisztériumi engedéllyel, akkor 
frekvenciasáv igénylésüket nyilván-
tartásba veszik. Mert most mora-
tórium van. 

Alkotmányjogászok, értő embe-
rek véleménye szerint nincs. A 
moratórium smafu. Félhangosan 
suttogva még a Frekvenciagazdál-
kodási Intézetnél is kimondják: ez 
itten politikai kérdés. Bármerről 
nézzük is: jogszabállyal nem 
igazolható moratórium ellen se 
lehet tenni semmit. Igaz, vannak 
akiket egyáltalán nem zavar az 
egész: például a denevéreket. Nem 
mostanában kértek frekvenciát. 

BECSEI PÉTER 

Tisztelettel meghívjuk Önt engedményes áruvásárral egybekötött 
távközlési szakkiállításunkra, amelyet november 20. és 22. között rendezünk 
özegeden, a Forrás (Szállóban (Gyapjas Pál u. lb-24.) 

KonLrax Tolakom 
T E L E K O M 


